



Mødedato: 2.6.22	Mødetidspunkt: 17-19	Sted: 119
Deltagere: <u>Medlemmer:</u> Jonas Strarup Christensen, Jan Filbært, Søren Larsen, Louis Axel Lindholm, Bente Rasmussen, Børge Larsen, Brian Sørensen. <u>Forvaltningen:</u> Henriette Korf Graversen, Knud Bjorholm Johansen, Pia Lindegaard Nielsen Afbud: Dorte S. Jensen, Belinda Møller Vidersen, Tina Olander (sygemeldt)		

Referat

1. Godkendelse af dagsorden (1 min)

Godkendt

2. Godkendelse af referat (1 min)

Dorte S. Jensen har sendt en tilføjelse til referatet pr. mail.

Beslutning: Handicaprådet godkender tilføjelsen, som en generel pointe fra rådet

Tilføjelsen giver anledning til en kort drøftelse af referatets form. Forvaltningen anbefaler, at mødereferaterne har form af beslutningsreferater. Det er en anbefaling, som Handicaprådet vælger at følge.

3. Orientering vedr. beslutning ift. DH's repræsentation i Handicaprådet (8 min)

DH's sekretariat har sendt følgende status vedr. DH-repræsentanter i Fredericia Handicapråd:

"DH's sekretariat har fået oplyst, at Niklas Andersen har trukket sig fra handicaprådet, og ifølge lovgivningen indtræder den personlige stedfortræder. Retssikkerhedsbekendtgørelsen §1, stk. 3 har følgende bestemmelse: "Der udpeges en personlig stedfortræder for hvert medlem af rådet, som deltager i rådets møder ved det ordinære medlems forfald."

Da Niklas har valgt at trække sig fra handicaprådet, er der således tale om varigt forfald, hvorfor den personlige stedfortræder indtræder som ordinært medlem i den resterende 4-årige valgperiode. Det betyder, at Tina Olander fra Dansk Handicapforbund indtræder som ordinært medlem af handicaprådet.

Kilde: <https://www.retsinformation.dk/eli/lta/2022/580>

Det har i DH Fredericia været drøftet, at Tina skulle forblive personlige stedfortræder, og at Claes Andersen fra Hjerneskadeforeningen skulle indstilles til handicaprådet i forbindelse med Niklas' udtræden. Indstilling af en person til handicaprådet kræver ifølge DH's vedtægter, at indstillingen er tiltrådt af repræsentantens

medlemsorganisation. Det fremgår af vedtægternes §6 stk. 13: "Forretningsudvalget udpeger, efter indstilling fra de tilsluttede medlemsorganisationer, repræsentanter og suppleanter til kommunale eller fælleskommunale råd, nævn eller udvalg."

Kilde: <https://handicap.dk/lokalafdelinger/dokumenter-blanketter>

Efter sekretariatets oplysninger er dette ikke sket til trods for, at der er blevet rykket for det. Pga. den manglende indstilling kan Claes derfor ikke komme i betragtning til en plads i handicaprådet.

Status er således, at de fem DH-pladser i handicaprådet fordeler sig på hhv. de fire, som tidligere er udpeget samt Tina Olander, der indtræder som ordinært medlem i stedet for Niklas, der har trukket sig".

Siden har Tina Olander sygemeldt sig fra arbejdet i Handicaprådet af helbredsmæssige årsager. Hun har ingen personlig stedfortræder. Forvaltningen har taget kontakt til DH sekretariatet. De skriver:

"Der er to muligheder: I kan enten indkalde en af de andre suppleanter i stedet for Tina (ifølge lovgivningen kan én person godt være personlig stedfortræder for flere). Da de ikke er prioriterede, vil jeg foreslå, at I indkalder en af dem, hvis de kan blive enige om, hvem der skal deltage. Det behøver heller ikke nødvendigvis være den samme til alle møder.

Alternativt vil Tinas fravær "bare" kunne betragtes som et afbud til det eller de møder, hvor hun ikke kan deltage".

Beslutning: Handicaprådet beder Pia Lindegaard Nielsen tage kontakt til DH-suppleanter for at høre, om der er en af dem, der vil deltage i Handicaprådets møder, så længe Tina Olander er sygemeldt – eller frem til DH's lokal afdeling har indstillet en personlig stedfortræder for Tina Olander og denne er godkendt i Byrådet.

4. Konstituering: Valg af næstformerson (5 min)

Handicaprådets DH-medlemmer har valgt at pege på, at Jan Filbært (politisk repræsentant) fortsætter som formerson for Handicaprådet.

Posten som næstformerson er derfor på valg.

Beslutning: Brian Sørensen er valgt som Handicaprådets næstformerson med fuld opbakning fra hele rådet.

5. Tilgængelighed: Opsamling på input til tilgængeligheds-byvandring (20 min)

Louise Thaysen Raun, planlægger i Midtbystrategigruppen og Jan Filbært, formerson for Handicaprådet arbejder på et udkast til program for Tilgængeligheds-Byvandringen.

Handicaprådet bedes være med til at fastsætte en dato.

Beslutning: D. 1. sep. kl. 14-16 (uge 35) og d. 6.10 kl. 14-16 (uge 40)

Ide til form: "Træk en tur".

Deltagere: Buisnes Fredericia, Byrådet, Handicaprådet, pressen

6. Tilgængelighed: Input til Handicaprådets tilgængelighedsdagsorden (5 min)

Forvaltningen har fået en henvendelse fra 'Blindes Arbejde' vedrørende lydfyr i lyskrydset 6. julivej og Treldevej. De skriver følgende:

"Vi har i Blindes Arbejde i 2020 åbnet et værksted for vores blinde og svagtseende medarbejdere i et lokale på Treldevej 3. Da nogle af vores synshandicappede medarbejdere kommer med bus, savner vi i høj grad at der er lydfyr på lyskrydset 6. julivej/Treldevej, så de kan komme sikkert over fodgængerovergangen. Er det muligt at få installeret?"

Beslutning: Fremadrettet sendes tilgængeligheds ønsker til vurdering til Handicaprådet. Tilgængelighedsudvalget bedes prioritere liste med tilgængelighedsønsker. Ved ønsker, hvor der er behov for hurtig handling, tages beslutning i Handicaprådet.

For eksempel i dette tilfælde, der handler om tilgængelighed til arbejde. Lydfyret er et tiltag, der dagligt vil komme flere til gode - det skal prioriteres højt og der bør handles hurtigt.

Knud Bjorholm Johansen tager beslutningen med tilbage til forvaltningen med henblik på at få tiltaget iværksat.

Handicaprådet beslutter desuden, at der skal laves presse på tiltag med deltagelse fra tilgængelighedsudvalget

7. Input til budgetforhandlinger? (15 min)

Indledningsvis orienterer Søren Larsen (politisk repræsentant) om, at forvaltningen er blevet bedt om at udarbejde besparelses forslag for knap 5 mio. på Social og Handicapområdet. Årsagen er, at kommunen udfylder servicerammen fuldt ud. Vi kan ikke bruge flere midler, og vi skal derfor finde penge i det eksisterende.

Det tvinger os til at spørge: Hvordan kan vi gøre ting smartere?

Beslutning: Handicaprådet ønsker, at udarbejde et skriv med input til forhandlinger.

Pointer der skal medtages:

- Der er områder, hvor man ikke kan skære mere i benet.
- Afsæt midler til proces omkring ny handicappolitik
- Optimer arbejds gange f.eks. visitation til hjælpemidler

Jan Filbært starter et dokument og sender det til Handicaprådet med henblik på, at rådet kommenterer på indhold og laver tilføjelser med konkrete eksempler.

Forvaltningen opfordrer til at Handicaprådets skriv sendes før sommerferien.

8. Emneoplæg til dialogmøde med Senior- og Socialudvalget d. 17. august (30 min)

Oplæg til emner:

- Introduktion til Handicapråds arbejde.
- Forslag om akutlinje i tilfælde af hjælpemiddel går i stykker
- Indgang til specialiseret enhed til handicapområdet.
- Hvordan kan vi styrke samarbejde på tværs af fagområder – bl.a. med fokus på overgange
- Tilgængelighed (medbringe prioriteret liste)
- Ny handicappolitik

Beslutning: Send input til emner til Pia Lindegaard Nielsen, som samler dagsorden. Senest d. 5. august

9. Køb af rettigheder til dokumentarfilmen "Skyggebarn"

Oplægget til dagsordenspunktet var: *Familie og Børn kan ikke finde midler til at købe tre års rettigheder til dokumentarfilmen "Skyggebarn". De spørger om Handicaprådet vil købe rettighederne til dokumentarfilmen "Skyggebarn" således at de kan anvende den i deres arbejde? I alt 15.000 kr.*

Handicaprådet råder over en pengepulje. Det er penge, som kan understøtte rådets arbejde med alt fra vederlag, konferencedeltagelse, arrangement i forbindelse med overrækkelsesarrangement i forbindelse med Handicapprisen mm.

Ændring: Familie og Børn har i mellemtiden selv fundet penge til køb af rettigheder til dokumentarfilmen "Skyggebarn".

I forbindelse med punktet gives Handicaprådet et indblik i den pulje, de råder over. Herunder udgifter til "Basis IT": Handicaprådets medlemmer er oprettet i kommunens lønsystem, idet medlemmerne får udbetalt vederlag i forbindelse med møder. Når man oprettes i kommunens lønsystem gives der gennem basis-it pakken adgang til en Offices pakke og en fredericia.dk-mailadresse. Det er en mailadresse alle i rådet opfordres til at bruge, da den er mere sikker.

Beslutning: Handicaprådet tager orienteringen til efterretning

Handicaprådet beslutter desuden, at alle rådsmedlemmer skal benytte fredericia.dk-mailen. Jan Filbært vil tage kontakt til Helpdesk ift. at få en liste med mailadresser – og hvordan de rådsmedlemmer, der ikke har aktiveret mailadresse, får den aktiveret.

Rådsmedlemmer bedes sende mail til Pia Lindegaard Nielsen med adresse, således den kan benyttes fremadrettet.

10. Orientering fra Idrættens Topmøde d. 2. april v. Louis Lindholm (5 min)

– udsendt fra sidste møde

På Idrættens Topmøde blev der præsenteret en analyse af idrætsvaner blandt Fredericia borgere. Handicaprådets repræsentant til mødet, Louis Lindholm bed dog mærke i mangel på fokus på mennesker med forskellige handicap. Det understreger vigtigheden af, at have en repræsentant fra Handicaprådet med i Idrætsrådet.

Der er oprettet en ny idrætsforening FUI (Fredericias Unikke Idrætsforening). Idrætsforeningen henvender sig til psykisk sårbare mennesker.

Ide vedr. Special Olympics: Kunne Fredericia være vært for et kommende arrangement?

Beslutning: Handicaprådet tager orienteringen til efterretning

Overvejelse som Handicaprådet tager med videre: Kan ideen om Fredericia som vært for Special Olympics blive en del af Visionen for Fredericia?

11. Handicaprådets årshjul v. Jan Filbært (5 min)

Beslutning:

- Handicaprådet ønsker, at afholde møder med Folkeoplysningsrådet og Idrætsrådet. Formålet er, at rådene får kendskab til hinanden samt at arbejde for at Handicaprådet bliver mere synligt. Pia Lindgaard Nielsen tager kontakt til Birgitte Jakobsen (folkeoplysningsrådet). Jonas Christensen snakker med Tony Brazil (idrætsrådet).
- Handicaprådsmøde i uge 42 skal flyttes
- Handicaprådet ønsker, at nogle rådsmøder afholdes eksternt f.eks. Kobbegaarden, Ullerupdal, Nova, Proaktiv → det kunne være oplagt til f.eks. temamøder. Det sættes i gang med det samme.

Vedr. temadage. Jan Filbært opfordrer rådet til selv at komme med temaer og tage initiativ.

12. Fast punkt: Nyt fra de politiske udvalg v. Louis Lindholm og Søren Larsen (10 min)

- Udvidelsen af Proaktivs tilbudsvifte er godkendt. Tilbuddet evalueres efter seks mdr.
- Byrådets Vision: Processen omkring input til vision for Fredericia er afsluttet. En ide fra politisk side: Seniorrådet udarbejder en vision for Fredericia set fra deres perspektiv - Handicaprådet kunne gøre det samme.
- Senior- og Socialudvalget holder temadage, hvor de er rundt at se områder, der er relevant for udvalget.

Beslutning: Handicaprådet tager orienteringen til efterretning.

13. Fast punkt: Nyt fra Forvaltningen v. Henriette Korf Graversen (10 min)

- D. 19. maj blev der afholdt en aktivitetsdag for Social og Handicap. Dagen blev finansieret af statslige midler, der blev givet til at skubbe gang i aktiviteter og fællesskaber efter år med corona. Det var en rigtig god dag, som skabte glæde blandt deltagere.
- Vedr. Kobbegaarden 3. Afdelingsleder er sygemeldt. Der er derfor konstitueret ledelse
- Proaktiv: afdelingsleder har opsagt sin stilling. Stilling i opslag. Forvaltningen satser på, at stillingen er besat til august
- Vedr. støjklager til Kobbegaarden: Der er blevet afholdt et dialogmøde. Tre naboer mødte op. De tre fremmødte havde ingen klager og ønskede umiddelbart ikke en støjmur. En fjerde nabo havde fremsendt skriftligt input. Der afholdes nyt møde slut august/ start september, hvor der samles op. Naboerne har fået direkte tlf. nr. til chefen for Voksen Handicap
- Besparelsessagen fylder

Beslutning: Handicaprådet tager orienteringen til efterretning

Handicaprådet stiller sig til rådighed i forhold til planlægning af kommende aktivitetsdage for Social og Handicap

14. Evt. (10 min)

- Fortov er blevet sænket jf. tidligere input til tilgængelighed for kørestolsbrugere. Det gik hurtigt og smidigt. Tak for hurtig handling til Vej og Park
- Vedr. ledelinjer: Der bliver lavet en støbform, herefter realiseres ledelinjeprojektet (september)
- Handicaprådet repræsentation er på plads nu, men det er ingen hindring ift. at invitere gæster ind på relevante punkter eller i forbindelse med temaer. F.eks. en ide at tage kontakt til pårørenderåd, udsætteråd mf.